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احزاب

 جلوی ساخت و ساز 
در پارک ها را بگیرید

حزب ندای ایرانیان در نامه ای خطاب به غلامحسین 
محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه به ساخت وسازها 
در پارک ها و بوستان های تهران واکنش نشان داد و 
خواستار آن شد که »بیش از این اجازه قانون شکنی 
و تنگ تر کردن حنجره تنفسی شهر را ندهید«. در 
بخشــی از این نامه  آمــده اســت:»همان گونه که 
مســتحضرید بنا به مصوبه قانونــی مهرماه ۱۳۹۱ 
شورای اسلامی شهر تهران در خصوص ممنوعیت 
احداث ابنیه در عرصه بوســتان ها و فضاهای سبز 
شــهر تهران، پس از احداث بوستان ها در محدوده 
و حریم شــهر تهران هرگونه ساخت وســاز خارج از 
ضوابط و مقررات طرح های جامع و تفصیلی و بدون 
رعایــت مفاد قانونــی ممنوع و شــهرداری تهران و 
سازمان پارك ها و فضای سبز و هم چنین شهرداران 
مناطق مستقیماً مسئول حســن اجرای مفاد این 
مصوبــه بوده اند. فی الواقــع هدف اصلــی از این 
مصوبه قانونی، ممنوعیت ساخت وسازهای جدید 
در پارک ها و بوســتان های شهر تهران بوده است.« 
در بخش دیگر این نامه نیز آمده است:»جناب آقای 
اژه ای، جنابعالی نیک مســتحضرید که این روشِ 
خزنده خشــک نمودن درختــان در پارک ها دقیقاً 
همان روشــی اســت که زمین خواران و برج سازها 
بــرای خشــک کردن تدریجــی درختــان باغ های 
تهــران و تغییــر کاربری آن هــا تاکنــون از آن بهره 
برده اند. حصر درختان  پارک ها حرکتی خزنده برای 
پارک خواری از طریق عادی ســازی اشــغال پارک و 
تبدیل تدریجی فضای ســبز آن به زمین سوخته و 

مقدمه زمین خواری و برج سازی است.«

از تجربه ها استفاده کنید
حزب اتحاد ملت در خصوص طرح موســوم به »طرح 
نور«، بیانیه تفصیلی صــادر کرد. در ابتدای این بیانیه 
آمده است:»متاسفانه مدتی است که مسئله حجاب و 
تحمیل قهــری آن به بهانه اعمال قانون در قالب طرح 
نور، بار دیگر موجب تشــدید دوقطبی شــدن جامعه، 
افزایش شــکاف دولت و ملت، رنجــش زنان و لطمه به 
حیثیت و اعتبار دین رحمت و شــریعت نبوی در میان 
بخش هایی از جامعه و افکار عمومی شــده است.« در 
بخش دیگر این بیانیه آمده است:»ولی با تأسف، نه تنها 
از داده های میدانی تجربه گذشته و آراء اندیشمندان و 
تحلیلگران اجتماعی پند نگرفته و استفاده نشد، بلکه 
در تداوم آن تجربه ناموفق و بسیار هزینه ساز، به دور از 
تدبیری راهبردی، اینک شــاهد بازگشت به روش های 
ناموفق و پرمخاطره گذشته، در قالب طرح نور هستیم.« 
حزب اتحاد ملت در ادامه 7 نکته را درباره مسئله حجاب 
و ضرورت توجه به خواسته ها و نظرات مختلف درباره آن 
مطرح کرد و در نکته پایانی آورده است:»نکته آخر و از 
جهات مهم تر آنکه حاکمیت برخلاف برخی اقدام ها و 
رویکردهای نادرست و هزینه ساز در عرصه های مختلف 
داخلی و خارجی، در جریان مواجهه خطیر و حساس 
با اسرائیل غاصب و کودک کش که از حمایت بسیاری 
از قدرت های جهانی هم برخوردار اســت، در راستای 
حفــظ و تقویت امنیــت و اقتدار ملــی و درعین حال 
پیشگیری از ورود به شرایط جنگی، با محاسبه و رعایت 
همه جوانب خطیر و بسیارحســاس، اقــدام عاقلانه، 
مدبرانه، اثربخش و موفقی را انجام داد. حال این سوال 
مهم مطرح اســت که درحالی که برای تقویت امنیت و 
اقتدار ملی، هیچ ســرمایه ای عظیم تر و اساســی تر از 
انســجام ملی و اعتماد عمومی و رفع شکاف های بین 
حاکمیت و جامعه وجود نــدارد، چرا حاکمیتی که در 
حادثه اخیر نشــان داد می تواند از ظرفیت و عقلانیت 
لازم برخوردار باشــد، این ظرفیت و عقلانیت را در این 
زمینه به کار نمی گیرد و آنچه حیرت انگیز است آنکه چرا 
در این زمینه عمدتاً معکوس عمل می کند که نتیجه آن 
تخریب و از دست رفتن هرچه بیشتر سرمایه ها و آسیب 
رســیدن به جامعه و نظام و کاهش چشمگیر امنیت و 
اقتدار ملی و طمع کردن هرچه بیشتر دشمنان کشور 
است؟ اندر این وادی سخن ها رفته است/ کاش پندش 

مایه گردد، نی ملال«.

Ó  این دلیل بر نقد عملکرد همه مجلس و نه فقط هیئت رئیسه است، به گفته شما هیچ کسی 
مطالبه ای در این زمینه نداشته است؟

فقط نوری قزلجه و صباغیان پس از آنکه میکروفن من بســته شد، به این موضوع معترض شدند. 
رئیس مجلس نیز گفت: »مصوبه هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان اســت.« کدام ماده قانونی به 
هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان اجازه می دهد که سامانه نماینده مردم به مدت 40 روز بسته شود؟

Ó  علاوه بر این موضوعی که شما به عنوان نقد به عملکرد هیئت رئیسه مطرح کرده اید، یکی از 
انتقاداتی که به هیئت رئیسه می شود، ورود قطاری 40-30 نفره به مجلس است. چقدر موضوع 

ورود اتوبوسی و قطاری افراد به مجلس را قبول دارید؟
شــاید بیــش از این تعــداد وارد مجلس شــده اند. جماعتــی از شــهرداری وارد مجلس شــده اند و در 
ســاختار مجلس مسئولیت و پســت گرفته اند. این افراد از ســازمان میادین میوه و تره بار، تاکسیرانی، 
بهشت زهرا)س(، اتوبوسرانی و... به مجلس آمده اند و در نهاد اصلی جمهوری اسلامی پست گرفته اند.

Ó  این موضوعات، مطمئناً مرتبط با ماه های اخیر نیست، چرا نمایندگان در ماه های آخر و حتی 
روزهای پایانی عمر مجلس یازدهم این انتقادات را مطرح می کنند؟

هر کســی بــه انگیزه خاص خــود به این موضوعــات می پردازد. اما مــن در مناظره با رئیس ســازمان 
خصوصی سازی موضوع ورود افراد به مجلس را مطرح کردم و گفتم که شما صاحب چه فضیلتی هستی 
که این حجم از ثروت کشور به دست تان سپرده شده است؟ البته شما جزو فرهیخته ترین ها هستید بین 
افرادی که از کشتارگاه، بهشت زهرا )س(، تاکسیرانی و... آمده اند. او در مقام پاسخگویی گفت: »جواب 
ایشان را رهبری باید بدهد.« و جلوی چشم مردم مناظره تلویزیونی را ترک کرد. من اعلام کردم این فرد 

تاکنون یک آپارتمان در عمرش فروخته که ما ۹ هزار ملک بزرگ دولت را به او سپردیم تا بفروشد؟

موضوع این است که الان موقع انتقاد نبود و این ایرادات را دیر به هیئت رئیسه وارد کردند. اگر 
این انتقادات از ســر دلســوزی است و مسائل سیاسی پشت آن قرار نگرفته، ایرادات را در زمان 
خودش اعلام می کردند تا اصلاحی در امور صورت گیرد. 
با توجه به اینکه بعضــی از نمایندگان برای عضویت 
در هیئت رئیســه اعلام آمادگی کردند، معتقدم این 
ایــرادات را بهانــه کردند تا به ریاســت مجلس دوره 
دوازدهم برسند. در مجلس آینده رقابت برای کرسی 
ریاست بیشــتر از مجلس یازدهم بوده و رقابت برای 
رســیدن به کرسی های هیئت رئیسه نیز زیاد است. 
حتی شاهدیم که تعدادی از نمایندگان 
متقاضی ریاست از تامین مسکن 
و خودرو برای نمایندگان صحبت 

می کنند.
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بررسی عملکرد هیئت رئیسه مجلس در پایان هر دوره ای 
در راستای ترسیم عملکرد آن مجلس حائز اهمیت است.  
البته درباره عملکرد هیئت رئیســه مجلس یازدهم حرف 
و حدیــث بســیار اســت. در خــارج از مجلس نقــد به این 
مجلس از ســوی سیاســیون مطرح شده اســت و برخی از 
نمایندگان هم گاه و بیگاه به عملکرد هیئت رئیسه ایراداتی 
گرفته انــد؛  در گفت وگویی که با بهــروز محبی نجم آبادی، 
نماینده سبزوار، جغتای، جوین، خوشاب و داورزن و عضو 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاســبات در مجلس انجام 
داده ایم؛ از او که از ورودی های مجلس دوازدهم هم هست 
درباره عملکرد هیئت رئیســه سوالاتی پرســیده ایم که در 

ادامه می آید:

Ó  به نظر شما عملکرد هیئت رئیسه مجلس در دور یازدهم 
چگونه بوده است و چرا نقدهایی که به هیئت رئیسه 

وارد می شود، در سال آخر بیشتر شده است؟
نقد مجلس صرفاً انتقاد به هیئت رئیســه نیست. نقد 
مجلس باید شامل انتقاد از هیئت رئیسه به عنوان رکن 
اصلی و شــیوه مواجهه با آیین نامــه  و قوانین داخلی 
مجلس و نمایندگان و سیستم اداری عملکرد نمایندگان 

باشد. بنابراین نقد باید منصفانه باشد. 
Ó  منصفانــه وارده   نقدهــای 

نبوده است؟ 
مــن ایــن ســوال را اینطور 

که  می دهــم  پاســخ 

دوســتان باید توانمندی های خودشان را مطرح و نقد منصفانه 
داشته  باشند و نمایندگان تصمیم را بر مبنای حقیقت بگیرند. 
ایــن را بدانیم کــه با تخریب دیگران نمی شــود بــرای خودمان 
جایگاه بسازیم. مثلًا اخیراً آقای ذوالنوری به نقد از رئیس مجلس 
پرداخته اســت. ایشان اهل اخلاق هستند و امیدواریم منطقی 
مباحــث، برنامه ها و نقد منصفانه خود را بیان کند تا نمایندگان 

بتوانند تصمیم خوبی بگیرند.
Ó  شــما فکر می کنید این رفتارها برای رسیدن به جایگاه 

ریاست مجلس است؟
به هر حال این موضوع نشــان می دهد که منتقدان جایگزینی 
بــرای این جایــگاه دارنــد. وقتی اعــلام می کنند کــه این فرد 
نباشــد، باید بگوییم چه کسی جایگزین او بشــود. قطعاً رقبا و 
جایگزین هایــی در برابر قالیباف وجود دارنــد. تمام افراد باید با 
بــرادری، همدلی و نقد منصفانه موضوعات خود را مطرح کنند 
تا نمایندگان برای انتخاب هیئت رئیســه تصمیم درستی 

اتخاذ کنند.
Ó  عملکــرد هیئت رئیســه دوره یازدهــم مجلــس را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
براســاس اختیارات و شــرایطی که دارند بیش از ۱20 
قانون ابلاغ شــده  داریم. تعــداد زیــادی از این قوانین 
مســتقیماً با زندگی مــردم و اصــلاح آن در ارتباط 
اســت. مقام رهبری فرمودند: »قوانین 
این مجلس بدون ملاحظه و لاپوشانی 
مصوب شــد.« این تعریف و تمجید 

دقیقی از سوی رهبری است.

بهروز محبی نجم آبادی نماینده سبزوار:

درباره هیئت رئیسه مجلس نقد منصفانه کنید 
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در مقابل افرادی که منتقد عملکرد هیئت رئیسه مجلس 
هســتند، نمایندگان و منتخبانی هســتند کــه از عملکرد 
قالیباف به عنــوان رئیس مجلس رضایت داشــته و اعلام 
می کنند که در دوره دوازدهم مجلس هم رای شان در سبد 
ریاســت قالیباف اســت. یکی از آنهایی که قالیباف را لایق 
رای خــود می داند احــد آزادی خواه، نماینــده ملایر، عضو 
هیئت رئیســه کمیســیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی 
پارلمــان یازدهــم و از ورودی هــای دوره دوازدهم مجلس 
است. او عملکرد هیئت رئیسه مجلس یازدهم را قابل دفاع 
دانسته و در گفت وگو با هم میهن آن را مورد ررسی قرار داد:

Ó  پــس از ادعا دربــاره دســتکاری در برخــی از مصوبات 
از ســوی هیئت رئیســه، ایــرادات و انتقــادات جــدی به 
عملکرد هیئت رئیسه وارد کرده اند. از نگاه شما عملکرد 

هیئت رئیسه چگونه بوده است؟
من اعتقاد دارم که عملکرد هیئت رئیســه مطلوب بوده است. از 
این واقعیت دفاع می کنم و زمینه های دفاع خود را توضیح خواهم 
داد. علت اینکه عملکرد هیئت رئیسه را مطلوب می دانم این است 
که در این شرایط که هم منابع دولت و هم نیازمندی های کشور 
مشخص است، هیئت رئیسه مجلس چه کاری می خواهد انجام 
دهد؟ هیئت رئیسه در بودجه سنواتی موظف است لایحه را تعدیل 
کند تا از لایحه خارج نشــود. ســقف بودجه هم نبایــد بالا برود. 
هیئت رئیسه می تواند چه کاری انجام دهد؟ من می توانم در یک 
فضای مناسب به تمام مواردی پاسخ دهم که باعث گلایه مندی از 

هیئت رئیسه به ویژه شخص رئیس مجلس مطرح می شود.
Ó  می توان عملکرد هیئت رئیسه را از دیگر نمایندگان جدا 

دانست؟
طبــق قانــون و از زاویه نگاه مردم تمــام نمایندگان مجلس از 
یــک قدرت برخوردارنــد. تفاوت هیئت رئیســه با نمایندگان 

مجلس این اســت که مدیریت جلسات را برعهده دارد. به نظر 
بیان من جلسات به خوبی اداره شده و نمایندگان  حق 

مطالب خود را داشتند. سفرهای 
استانی رئیس مجلس در مناطق 
محــروم و اســتان ها انجام شــد و 
نیازمندی های حوزه های مختلف 

به ایشــان منتقل شــد و این 
مشکلات بررسی شد.

Ó  ایــن  موضــوع 
ایــن  کــه  اســت 
ســفرها بایــد بــه 

نتیجه ای برسد. آیا این رســیدگی و بررسی که شما به آن 
اشاره می کنید به نتیجه ای هم رسیده است؟

در بررسی بودجه بسیاری از موضوعات مطرح شد و پیش آمد که 
صبح تا ظهر 4 موضوع مطرح می شد تا پیشنهادات نمایندگان 
مورد بررســی قرار گیرد. اما نمایندگانی که پیشنهادات آنها رای 
نمی آورد به هیئت رئیسه انتقاد می کردند درحالی که رای نیاوردن 

آن به تمام مجلس برمی گشت.
Ó  اما ایــن انتقادات فراتر از رای نیاوردن پیشــنهادات 

نمایندگان است.
اعتقاد من این است که برخی از این انتقادات به هیئت رئیسه 
بیشتر برای اســتفاده از فرصت انتخاب هیئت رئیسه بعدی 
است. با شروع مجلس جدید شاید برخی از جریانات سیاسی 
تصمیم دارنــد که قدرت بگیرند و امید خود را برای رســیدن 
به ریاســت یا هیئت رئیسه مجلس بیشتر کنند، و الا عملکرد 

هیئت رئیسه قابل دفاع است.
Ó  با این تفاســیر می تــوان گفت مــا در مجلس جدید 

با گروهی که خواهان تغییر ریاســت و هیئت رئیســه 
مجلس هستند و البته نوع نگاه تندروانه دارند روبه رو 

هستیم. تحلیل تان از این وضعیت چیست؟
برخی از تندروی ها در پســاانتخابات رخ داد و جانب انصاف 
در آن رعایت نشــد و رئیس مجلس مورد حمله غیرمنصفانه و 
غیراخلاقی قرار گرفت که در شــأن نمایندگان منتخب مردم 
در مجلس نیســت. حتی رهبر انقلاب نیز به آن انتقاد کردند 
و فرمودند: »کام مردم در این جشــن سیاسی انتخابات نباید 
تلخ شــود.« پس از این توصیه فضــای انتقاد کمی ترمیم 
شــد. معلوم اســت که آن انتقادات و تندروی ها 
بــرای جلب نظــر و برداشــت و اســتفاده از 
فضای انتخاب هیئت رئیســه بود. به همین 
دلیــل فضــای خوبــی را در مجلــس دوره 
دوازدهم پیش بینی می کنم. این تندروی ها، 
افراطی گری هــا و حملات غیرمنصفانه عمدتاً 
جهت اســتفاده از فرصت هاســت برای 
کســب عنوان هیئت رئیســه دور 

آینده مجلس.
Ó  بــه نظــر شــما چه کســی 

مجلــس  رئیــس  به عنــوان 
انتخاب خواهد شد؟

به نظــرم قالیبــاف رئیس 
مجلس می ماند و ما هم از 

او حمایت می کنیم.

احد آزادی خواه نماینده ملایر:

تعدیل لایحه بودجه از سوی هیئت رئیسه اشتباه نبود

برنامه هفتم توسعه به مصوبات این کمیسیون دست برده و در گزارش 
نهایی خود که بناســت در صحن مجلس مورد رســیدگی قرار گیرد 

تغییراتی ایجاد کرده است.«
لایحه »حجــاب و عفاف« نیز از جملــه موضوعاتی بود که 
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مجلس از دستکاری آن خبر داده و پای مشاوران هیئت رئیسه را به این 
موضوع باز کرده و گفت: »به غیر از هیئت رئیســه هیچ کس به سامانه 
دسترســی ندارد. قضیه این اســت که فردی خود را به عنوان مشــاور 
قالیباف جا زده و در کار لایحه عفاف و حجاب که کمیسیون ما بر روی 
آن کار می کند، دخالت می کند و هرازگاهی موردی را اضافه می کند. 
این فرد سه مورد را به لایحه عفاف و حجاب اضافه کرده بود. اولین مورد 
این بــود که اگر آمر به معروف به طــرف مقابل توهین کند، می تواند 
شکایت کند، این بند یعنی فاتحه لایحه را خواندن. مورد دوم که توسط 
فرد مذکور به لایحه اضافه شــده بود این است که رئیس اداره مسئول 
است که کسی در اداره تخلف نکند، اما این فرد نوشته بود »در داخل 
اداره«. در حال حاضر فردی که لایحه را دستکاری کرده بیانیه داده، در 
صورتی که ما یک ماه قبل لایحه را فرستادیم اما آنها لایحه مذکور را نگه 

داشتند و به شورای نگهبان ارسال نکردند.«
مجتبی ذوالنوری، نماینده قم در آخرین سال فعالیت مجلس 
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و جایگزین علی نیکزاد شد. او در اظهارنظر رسمی در صحن علنی به 
عملکرد رئیس مجلس مجزا از هیئت رئیسه پرداخت و نه تنها از اتوبوسی 
آوردن افــراد به عنوان مشــاور بــه مجلس خبر داده، بلکه با اشــاره به 
موضوعاتی مانند واگذاری برخی اختیارات پارلمانی به خارج از مجلس 
و ایراد به مصوبات مجلس آن هم به دلیل عملکرد ضعیف مجلس اشاره 
کرده است. ذوالنوری در ادامه صحبت هایش تاکید کرد: »امروز در اثر 
تغییرات سالیان و تحولات آیین نامه، شرایطی فراهم شده که مجلس 
نه تنها نماینده محور نیســت بلکه هیئت رئیســه محور هم نیســت و 
رئیس محور است. مجلسی می تواند کارآمد باشد که همه نمایندگان در 
آن تأثیر و ســهم داشته باشــند. گاهی به بهانه گرایش های سیاسی، 
بخشــی از نمایندگان مجلس کنار گذاشته می شوند و در حاشیه قرار 
می گیرند و گاهی نمایندگان در تصمیمات تأثیر ندارند. متأسفانه اختیار 
مجلس به دستگاه های بیرونی واگذار می شود با تأکید مجدد بر اینکه 
مراد و منظور او اشــخاص نیستند بلکه شــرایط ساختاری است. اگر 
رئیس مجلس در جلسه سران قوا یا شورا های متعدد شرکت می کند، 
تصمیمی گرفته می شود که از جنس قانونگذاری بوده، آن تصمیم یا 
باید از قبل در مجلس اســتمزاج و نظر نمایندگان اخذ شــود و یا باید 
نمایندگان در جریان قرار بگیرند.«ذوالنوری حتی پس از انتخابات دور 
دوازدهم مجلس، مصوبه »افزایش ســن بازنشستگی« را خلاف شرع 
دانســته و تمام مسئولیت آن را به نوعی بر گُرده قالیباف انداخته و در 
دانشگاه قم تاکید کرد: »بعضی از نمایندگان متوجه موضوع نشدند و 
رای دادند از جمله خود بنده. با شبهاتی که مطرح شد آقای قالیباف 
صورت مســئله را برای آنچه رای گیری کرده توضیح داد و پس از آنکه 
مشخص شد موضوع چیســت، نامه ای به آقای جنتی، دبیر شورای 
نگهبان نوشته و اعلام کردم که این مصوبه بر اثر خبط ما این ارادات را 

دارد و خلاف شرع است.«


